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SVEČANE IZJAVE PREDSTAVNIKOV NOVE UPRAVE UJU. 

IE!. kongres in VI. skupščina UJU v Beogradu. 

UČITELJSKI DNEVI V BEOGRADU. 
Po šestih letih smo vnovič hiteli v 

našo lepo prestolico. smo obiskali kra
ljevski Beograd, kjer je bil 18. julija 
1920 položen temelj našemu UJU. 

Leta 1920 smo se sestali prvič v 
bratski slogi učitelji cele države. 

Naravno, da ie to vplivalo na nas 
tako silno, da nismo imeli časq razmiš
ljati o težkih problemih vzgoje' naroda, 
da nismo imeli časa razpravljati o pre
teklosti, analizirati sedanjost ali pa de
lati načrtov za lepšo in boljšo bodoč
nost. 

Navdušeni, kakor znamo biti le ml, 
neštetokrat prevarani idealisti <smo po
dirali mostove za seboi in hiteli v bo
dočnost v zavesti ene misli, ene ideje 
— vseobjemajočega iugoslovenstva. 
Slovenci smo prvi razkrili streho svoje 
dotedanie Zaveze. Srbi so sledili. Hrvat
je so odlašali in se niso mogli takoi od
ločiti. No slednjič so bile premagane 
ovire in 18. iulii 1920 ie danes mejnik 
med bivšim in sedanjim 

Ideia enotne skuDne stanovske or
ganizacije ie padla na rodovitna tla — 
le žal. da se ni še povsem realizirala, 
ker so ovire, ki io zastavljajo velikan
ske in politika — nesrečno dete vsak
danjega življenja ruši, kar grade ide
alisti. 

Zato smo danes PO šestletnem ob
stoju še vedno prešibki, še vedno ni v 
nas pravega stanovskega nonosa in tudi 
uspehi, ki iih lahko zabeležimo v tej 
dobi. niso tako veliki, kakor bi lahko bili. 

Stranke so nas. nas še in nas bodo 
uničevale, če se ne zavemo in se ne 
osamosvojimo glede stanovske poti od 
njih. 

_ Svoje dni so .nas na Slovenskem 
ločili v edino pravoverne napredmjake 
in v zaničevanja vredne klerikalce, v 
Srbiii si še stoie nasproti učitelji člani 
raznih strank, na Hrvatskem šteie UJU
ievec državotvorne kosti tovarišu Radi
čevou. in narobe. 

Da na moreio vsi naši »prijatelji« v 
kalnem ribariti, nas razdvajajo z idejo 
narodnega in državnega edinstva. 

Spretno markirano stremljenje za 
nadvlado nad nami — skrivajoč se za 
eeslo narodnega in državnega edinstva, 
skuša ustvarjati med nami dve tfronti: 
državotvorce in separatiste, kot protl
državne elemente. * 

Vsiljuieio v organizacijo eesln, dnev
na Dolitike. hočeio razdvajati in ubijati 
stan. ki mora v eno fronto ako hoče za
vzeti v državi mesto, ki mu odpada. 

Za to geslo skrivajo nekateri svojo 
nesposobnost in grehe proti stanu in or
ganizaciji, drujd ga pozdravljajo, ker ga 
sploh ne ume jo. tretji ,Da hočeio nod nje
govo krinko prikriti svoio preteklost, se 
sramuieio matere ki iih ie rodila in se 
v svoii hlapčevski mentaliteti pridružu
jejo vladajočim v upu na bogato osebno 
korist. Toliko v splošnem z ozirom na 
državne razmere. 

Za resnično narodno edinstvo. za 
zbližan/e treh bratov ca ne store pri tem 
"'ceser pozitivnega. Kljulb Vsem banke
tom in sijajnim govorancam se Slove
nec Srb in Hrvat v živlienju odtujujejo, 
a slaba nezmožna uprava in neznosna 
'korupcija ubijata čustva ki so prevla
dovala ob prevratu in iamčila za sreč
nejšo našo bodočnost. 

NEKA.! KRITIKE K PROGRAMU. 
Toda namen ni danes razpravljati 

o tem Podati hočemo sliko zborovanj, 
k l so bila v Beogradu od 7.—io t. m. 

in t. j . sliko III. kongresa in VI. glavne 
skupščine UJU v Beogradu. 

Naiprei konstatiram, da ie že v pro
gramu teh dni. ki ga ie obiavljala »Na
rodna Prosveta« v več številkah, slabo 
izbran razpored ki ni bil v orospeh 
zborovanjem. 

Ako bi bil program bolje sestav
ljen, bi šlo delo gladko od rok in bi ne 
tičali po nepotrebnem toliko časa v zbo
rovalnih dvoranah, temveč bi si ogledali 
lahko Beograd in okolico. Tako pa ni
smo imeli mnogo časa hoditi okoli. 

Potem pa tisto medsebojno spozna
vanje od 7.—9. zvečer v hotelu »Cla
ridge« (Kleridžesu) v soboto 7. t. m. 

Drugo je to, da smatrajo mnogi 
kongrese za nekako retorično šolo, v 
kateri nas more s svojimi filipikami 
brez vsebine ali pa s svoiimi nepresta
nimi dodatki itd. Lepo je. če se član
stvo zaveda svojih pravic, toda vse do 
gotove mere. Kongres in skupščina ne 
smeta biti semeni, na katerem bi baran
tali. 

Popis vsega, kar sem videl, nai po
kaže v obiektivni luči. kaf smo pozitiv
nega naredili. 

DOHOD SLOVENSKE DELEGACIJE 
V BEOGRAD. 

Prvi Slovenci smo rjrišli v Beograd 
v petek 6. t. m. ponoči, ostali 7. t m. 
zjutraj, kjer smo prejeli vse potrebne 
informacije glede prenočišč itd. 

SKUPŠČINA POV. ZAGREB V 
ZEMUNU. 

Dne 7. t. m. smo odšli s parnikom 
v Zemun in se udeležili nekoliko skup
ščine poverjeništva 'Zagreb Prisrčno so 
nas pozdravili bratie Hrvatje in v odgo
voru našega poverjenika Andr. Skul.ia ie 
izzvenela želja PO enotni fronti vsega 
učiteljstva kraljevine k skupnemu cilju. 

Skupščine poverjeništva Zagreb ne 
bom opisoval. Prišli smo tja ravno ko 
so razpravljali o načinu kako protesti
rati uspešneje proti preganjanju učitelj
stva po Hrvatskem, ki je včlanjeno v 
UJU in se bori za ideale, ki so mu 
smernice 

Debata je bila burna in spoznali 
smo, da tiče Hrvatie globoko v dnevni 
politiki, a videli smo da se i Dri njih 
dani in da ne bo napadanemu ooverie
ništvu mogoče zadovoljiti jih s praznimi 

• obljubami. 
Kritika ožiega snsveta ie pokazala, 

da hoče hrvatsko učLtelistvo deiani. Ra
dikalnejši elementi so grozili z eksodu
som iz Beograda, če bi jih minister pro
svete ne sprejel, oziroma če bi iim ne 
dal garantih', da popravi krivice. 

POSVETOVANJE DELEGATOV LJUB
LJANSKEGA POVERJENIŠTVA. 
Po prihodu v Beograd smo se Slo

venci sestali, da se pogovorimo o tak
tiki, ki nai io zavzamejo naši zastopniki 
v Glavnem odboru. Ukrenili smo vse 
kar se nam ie zdelo potrebno, da bra
nimo svoje posebno stališče, ki ga za
vzemamo od sorejetia deklaraciie dalje. 

SEJA GLAVNEGA ODBORA UJU. 
Od 3 . 5 . ie zboroval Glavni od

bor, ob 5. uri ie bil sestanek delegatov 
z Glavnim odborom. 

Podani so bili naši predlogi glede 
kandidatov v novi Glavni odbor, v razne 
odseke. Pobrali so nam legitimacije za 
verifikacijo mandatov. 

Od slovenske delegacije so prišli v 
verifikacijski odbor strokovni tainik 

tov. Josip Kobal, v budžetni odbor tov. 
blagajnik Rado Grurn v odsek za pred
loge tov. Josip Ribičič, v odsek za »Iz
vešta.i« tov. Dušan Šestan. v odsek za 
izmeno pravil tov. Anton Skala. V depu
taciio za polaganje venca na grob ne
znanega iunaka na Avali ie bil določen 
tov. Musek. 

Določeni sestanek v svrho medse
bojnega snoznania ob 7. uri se ie pone
srečil, kakor sem že omenil, tako je mi
nul prvi dan. 

III. KONGRES UJU. 
Drugega dne — v nedelio 8. t. m. 

je bil v veliki dvorani novega vseučili
šča III. kongres UJU. 

Udeležba ie bila prav lepa. Gotovo 
ie bilo nad 2000 ljudi v dvorani — a 
mnogo iih ie stalo še na hodnikih. 

Pogrešeno je bilo, 'ker ie bil kon
gres pred državno skupščino. Logično 
bi bilo da bi sledila skupščini beograj
skega in zagrebškega poverjeništva VI. 
državna skupščina. Toda bratie Srbi 
imaio v tem oziru svoje ozire. Postavili 
so na nedeljo kongres. 

OTVORITVENI NAGOVOR. 
Točno ob 9. uri dopoldne ie otvoril 

kongres' predsednik Udruženja Vuksa
novič. 

V svojem govoru ie omenial veliko 
našo domovino in veliko naciio. ki je 
tvorimo. 

Popolnega ujedinienja še ni — je 
rekel — duhovno pa smo eno. 

Posledice večstoletne (tisočletne) 
ločitve so provincializem, so razne ple
menske težnie ki nas ločijo. 

Toda nad plemenom ie narod, nad 
provincializmom — nad pokrajino, ie 
država. 

Vse za veliko Jugoslavijo. Zato de
lajmo za en jugoslovenski narod da bo
mo e n a d r ž a v a in en n a r o d . 

Naglasa to radi onih. ki tega nočejo 
razumeti. 

Nadalje omenja preganjanje hrvat
skega učiteljstva. proti čemur moramo 
nastopati enotno. 

Potreben nam ie enoten šolski za
kon. Ko bomo imeli enotno šolstvo — 
en b u k v a r za vse bo fele cih dose
žen in bo dobljena velika bitka. 

Nato prehaja na dnevni red. 

VOLITEV ZAPISNIKARJEV. 
Naiprei so bili soelasno izvoljeni za

pisnikarji, predlagani že prejšnji dan od 
delegacije Med niimi ie tudi A. Mervič 
— zastopnik Slovencev. 

VOLITEV ODSEKOV. 
Nato ie bil izvoljen verifikacijski 

odbor za tem še izveštaini odbor. 

POZDRAV N.T. VEL. KRALJU. 
Po dovršeni izvolitvi odsekov ie bil 

prečitan in odposlan Njegovemu Veli
čanstvu kralju Aleksandru brzojavni po
zdrav, kar ie kongres z navdušenjem 
sprejel. 

INCIDENT PRI POZDRAVU MINISTRU 
PROSVETE. 

Pozdravni brzoiav namenien mini
stru prosvete ie naletel na velik odpor, 
ko ga ie orečitail predsednik. 

Razburjenje se ie polastilo večine 
zborovalcev. ki ie burno protestirala, da 
se odoošilianie te brzojavke ne odobri. 

Spor ie nastal v tem. da se v Du
brovniku tudi ni pozdravilo tedanjega 

ministra prosvete dr. Korošca in se ie 
sklenilo opustiti tudi v bodoče nozdrav
ljanje min. prosvete. ZborovaHci so po
vdar.iali. da ne smemo noznati ministrov 
partizanov in da mora imeti čista sta
novska politika učiteliske organizacije 
tudi v tem poeledu svoi stalen odrejen 
eravec ki ne sme poznati Partizanske 
pristranosti. 

Zapisnikarji so depešo prepisali. 

POZDRAVI ZASTOPNIKOV. 
Temu ie sledil pozdrav gospodu 

Dragomiru Obradoviču. ki ie zastopal 
ministrstvo prosvete. 

Od srca ie oa šel pozdrav tovarišu 
zastopniku češkega učiteljstva in ostalim 
gostom. 

Izmed odzdravov omenjam g. za
stopnika ministra prosvete. ki ie razvi
jal svoi program. 

Po delu bomo sodili vse ki priha
jajo med nas. 

Pozdrav g. vseučiliškega profesorja 
dr. Dragoljuba Jovanoviča oa ie bil tako 
klasičen oo vsebini in obliki da ga «e 
morem podati v verni reprodukciji. 

S ponosom ie omenial da ie bil ne
koliko časa učiteh v Južni Srbiji. Sim
patično ie donel niegov pozdrav nam 
kulturnim d e l a v c a z dežele. 

Apeliral ie na nas da ustvarjamo 
ljudske univerze, da preganjamo analfa
betizem. da dvignemo narodno izobrazbo. 

Čuvaimo nacionalno vero. nam kli
če, ustvar.iajmo nacionalno zavest. 

Vzgoja te zavesti je zanemarjena, 
toda boji se. da ne zaidemo tu in ne bo
mo vzgajali p o l i t i č n e n a r o d n e 
z a v e s t i . Iker se to načelo napačno 
umeva. Opozarja nas na nevarnost, da 
ne zaidemo v politično strarika<stvo. 

Prešel ie čas — verskih boiev pre
šel ie čas — nacionalne borbe politične 
borbe so za nami — prihaja pa in vstaja 
doba ekonomskokulturna — vstala so
cialna borba. 

Učiteljstvo bodi tu na mestu, da 
vrši svojo težko nalogo. 

Njegove programatične besede bi 
bile najprimernejši sklep konigresa.v In 
škoda, da se nismo tedai razšli 

Pozdrav tov. Opluštila imenom če
škega učitelistva se ie naslanial v glav
nem na temeljne ideie Komenskega in 
velikega Masarvka. 

Tudi govor profesorskega udruže
nia ie bil primeren dnevu. 

Pozival nas ie. da delamo v duhu 
narodovih potreb. Dvignimo mu duh, 
dvignimo njegov niveau. 

Dvignimo ga. da bo vodil SVOJO 
usodo z razumom in s pojmovanjem 
svoje vloge v svetu. 

DEPUTACIJA ZA POLAGANJE VENCA 
NA GROB NEZNANEGA JUNAKA NA 

AVALI. 
Nato so bili izbrani zastopniki uči

teljstva, ki so imeli nesti venec UJU na 
grob neznanega iunaka na Avalo. Izmed 
Slovencev ie bil izvolien tov. Musek. 

POZDRAV RUSKIH UČITELJEV 
Sledil ie še pozdrav zastopnika ru

skih pedagogov poln zahvale za gosto
ljubje, ki so ga Rusi deležni pri nas. 

POZDRAV NEODREŠENIM BRATOM. 
Nato ie g. predsednik Vuksanovič 

poslal še pozdrave bratomtovarišem 
(icam) solnčne Gorice in lepega Trsta, 
kar ie izzvalo viharen aplavz kongresl
stov. 



POPLAVE. 
V nadaljnjih svoiih izvajaniih ie ome

nial poplave in dejstvo da ie Glavni od
bor UJU dal 10.000 Din v ta namen in 
apeliral na nas. da podpiramo akciio 
Rdečega križa za pomoč poplavljencem. 

VIHARNE SCENE ZARADI PREGA
NJANJA UČITELJSTVA. 

Nato ie član Glavnega odbora MI
lan Smiljanič omenjal vesele dneve na, 
šega prvega svidenja omenia oadle to
variše in ostro protestira proti prega
njanju hrvatskih tovarišev(ic). Protest 
mora biti energičen in ga ie tudi podal. 

Taka preganjanja nai se onemogo
čijo, prizadetim nai se krivice popravijo. 

Hrvatie so bili pri tem zelo razbur
jeni. G. preds Vuksanovič ie nato po
dal iziavo ki pa ni zadovoljila bratov Iz 
banovine in po dvorani ie nastal nemir, 
v katerem ni mogel do besede tov. Vi
to rovi č Dušan iz Obrenovca. Po dvo
rani so doneli klici: Komunist ne bo go
voril, v Moskvo oojdi itd A to vse ker 
niso tovariši iz Hrvatske zreli za resen 
nastop. Njegova izjava bi bila splošne na
rave«in bi bila gotovo soglasno sprejeta, 
če bi učitelji ne pozabljali na kongresih, 
da so učitelji. 

Ne moreio se otresti strankarske 
orientacije in pokvarilo vse. 

V dvorani ie nastali velik hrup in ne
red in iz vzklikov zborovalcev se Je 
razvidelo da protestirajo proti oristra
nemu stališču te iziave. ker se ie prote'
stiralo in obsoialo samo oreganiania pod 
prosv. min. Radičem na Hrvatskem. De
leeaciio fo hruon« zahtevala stalnega, ne
strankarskega Pravca v stanovski politiki 
organizaciip tudi v tem oziru. pri čemer 
se mora obsoditi preeaniania in nezako
nitosti, ki so se zgodile nad nčitelistvom 
od vseh prošlih režimov in tudi bodočih, 
ki bi se ponovno lotili preganjani učitelj
stva. 

POZDRAVNE BRZOJAVKE. 
Medtem ie nekdo čital brzojavne po

zdrave kongresu toda slišal iih ni nihče. 
Med brzojavkami ie bil tudi brzojavni 
pozdrav tov. E. Gangla. 

Prizori, ki so se tu odigravali, so 
mi dokaz, da nismo niti zreli za delo za 
narodno edinstvo Sai se razburjamo ra
di političnih fraz, kako nai zbližujemo 
naše državljane med seboj. Nemogoče! 

IZPOPOLNITEV IZJAVE O PREGA
NJANJIH. 

Ko se ie nemir nekoliko polegel ie 
predsednik Vuksanovič dopolnil prvotno 
izjavo o obsojanju krivic radi preganja
nja učiteljstva tako. da izjavljamo, da 
obsoiamo vse krivice brez izieme. S tem 
si je osvojil misli tov. Vitoroviča. Toda 
njegova^ avtoriteta ni mogla pomiriti 
razburjenih mas. 

Šele tov. Jelisava Vavra ie s svojim 
temperamentnim govorom pomirila raz
grajače in govorila res iz srca pravih 
učiteliev ko ie konstatirala. da smo mi 
graditelji naše lepe domovine da mi da
lemo dušo tei stavbi. Vsi smo vodniki, 
ki vodimo narod v celino. Toda enoten 
narod moramo šele zgraditi. V to oa je 
potrebna ustvaritev nove mentalitete. 
Zato pa mora sloneti naše delo na 
ustvarjanju nove narodne mentalitete na 
najrealneiši podlagi, in v to ime po
zdravila orav vse preganjane brez izje
me, ker so trpeli za te ideale. 

Kongres pa nai naide možnost, da 
b o m o p r a v v s i b r e z i z j e m e 
pod eno streho. 

20LETNICA I. SRBSKEGA UDRU
ŽENJA. 

Zdaj bi imel nastopiti referent gosp. 
Mihailo Stanoievič z referatom o dvaj
setletnici prvega vsesrbskega kongresa 
in prve jugoslovenske konference v Beo
gradu. Toda zaman ie bil trud. da bi po
mirili opozicijo. 

POLAGANJE VENCA PRED SPOME
NIK DOS. O B R A D O V I C A . 

Predsednik je to uvidel in zaključil 
kongres s pozivom, da se podamo pred 
spomenik Dositeia Obradoviča. kjer smo 
položili venec. 

Odšli smo. Manifestacija ie potekla 
po programu. Pred spomenikom ie go
voril tov. Čed. Todorovič. 

Kongres Pa ie s tem skrahiral 

PAR ZNAČILNOSTI. 
Značilno ie. da nas ni pozdravil no

ben zastopnik Beograda, značilno je. 

da nas ie prezrla kralieva vlada in ni 
čutila potrebe, da bi nas pozdravil kak 
njen zastopnik... 

Dobro! 
Nismo še zreli, še vre v nas in ne 

najdemo prave poti. 
Toda oomniio nai vsi! Jugoslovenskl 

učitelj oojde po poti, ki mu io danes ka
že slovenski učitelj v zmislu deklaracije 
in s tem bo narod več pridobil ko* s fir
mo narodnega edinstva. za katero se 
skriva korumpirano srce in druge sla
bosti. 

In radi te bodočnosti brez iskanja 
zaslombe v kaki demagogiii mora vsak
do pozdravljati tudi III. kongres UJU. s 
katerim je pričelo učiteljstvo usmerjati 
svoie korake v ravno in čisto oot sta
novske politike. 

KONGRES UJU V BEOGRADU 
ZBOROVANJE ODSEKOV. 

V nedeljo popoldne so zborovali od
seki, in sicer verifikacijski odsek, odsek 
za predloge, odsek za »Izvešitai«. bud
žetni odsek v Učiteljskem domu«, odsek 
za izmeno pravil ie pa povabil načelnik 
tega odseka g. Mih. M. S t a n o j e v i č 
na gostoljubni svoj dom. 

OGLEDOVANJE ZNAMENITOSTI IN 
RAZSTAV. 

Ostali delegati so si ogledali beo
grajske znamenitosti in razstavo učil g. 
0 p 1 u š t i I a iz Češkoslovaške. Razsta
vil ie moderna učila, ki iih je priredilo 
češkoslovaško učiteljstvo. 

VI. GLAVNA SKUPŠČINA UJU. 
PlodoviteJša od kongresa ie bila dr

žavna skupščina, ki se ie vršila v pone
deljek 9. t. m. 

Otvoril io ie ob 9. uri tov. podpred
sednik V l a d a P e t r o v i č in izrekel 
svoie obžalovanie nad dogodki prejšnje
ga dne. Brzojavni odgovor Niegovega 
Veličanstva ie bil soreiet z viharnim na
vdušenjem. 

PROSLAVA 20LETNICE USTANO
VITVE I. SRB. UDRUŽENJA 

Nato ie sledil referat tov. S t a n o 
i e v i č a o 20letnici prvega vsesrbske
ga kongresa, v katerem ie sivolasi naš 
pobornik omenial vse delo. izvršeno v 
teh letih in se soominial vseh mrtvih in 
živih oredbojevnikov našega UJU. Po
sebno omenia tovariše nadle v vrtincu 
svetovne vojne. Referat ie obsegal obši
ren historiiat zgodovinskih dogodkov, ki 
so važni kot predzgodovina za naše UJU. 

Skupščina ie izvaianiem referenta 
burno pritrjevala in videti ie bilo. da 
uživa tov. Stanoievič med učitelistvom 
velik ugled. 

Tovariš podpredsednik se predava
telju zahvali za trud in oozdravlia nato 
našega veterana — starega borca za učj
teliski stan in za megov ugled tovariša 
M i h a i l a J o v i č a . 

Burno pozdravljen se omenjeni za
hvaljuje in povdaria. da sta Srb in Hr
vat — en narod, dveh imen. Ideja brat
stva in edinstva se širi. Zato bodite 
iskreni, bodite edini — deluite skupno in 
v to nam kliče zdravo! 

REFERAT TOV. SKALE O REORGANI
ZACIJI UJU. 

Sledil ie referat tov. A n t o n a S k a
1 e o reorganizaciji pravil UJU. To ie 
stvaren ekscerot iz neštetih predlogov, 
podanih ooverieništvu UJU Ljubljana, 
kakor tudi drugih okrajnih učiteljskih 
društev. 

Iz niih ie oredavateli pobral naibolj
še in sestavil Poročilo, ki nam i« poka
zalo da si želi učiteljstvo nasledniih iz
prememb: 

1. Učiteljska društva naj se imenu
iejo PO kraiu. kier ima predsedstvo svoj 
sedež. 

2. Poverjeništva nai ostaneio Toda 
letos ne moremo izmenjati pravil. Treba 
predloge šele zbrati in iih uporabiti pri
hodnie leto. 

Vse misli posameznih društev so 
obravnavane no naslednjih točkah, poda
nih organizaciji oo Glavnem odboru

I. Naloga in čili UJU 
II. Ustroj organizacije. 
III. Kai nai tvori temeli UJU v slu

čaiu ukinitve poverjeništev 
IV. Kdo ie lahko" član UJU? 
V. Kako naj se organiziralo slušatelji 

višjih pedagoških šol? 
VI. Uprava: Volitev Glavnega in Iz

vršnega odbora 

VII. Kdo nai voli? 
VIII. Skupščine in kongresi. 
IX. Budžetiranje. 
Tovariš govornik pripominja, nai nas 

bratie Srbi in Hrvatie ne razumejo na
pačno. To ni nikak separatizem, to so 
misli in nasveti našega noverieništva ki 
predlaga zato. nai se pravila zdai ne me
niavaio. temveč da se počaka z njimi do 
prihodnie skupščine. 

Na podlagi predloženega poročila 
nai Izvršni odbor sestavi načrt novih 
pravil in iih predloži Glavnemu odboru. 
Leta 1927. bomo potem šele sklepali o 
niih veljavnosti. 

Prvi oogoi uspehu ie enotna organi
zacija UJU. v kateri nai bo vse učitelj
stvo Jugoslavije. Načela organizacije nai 
bcdn taka. da omogočimo oristoo v naše 
vrste orav vsemu učitellstvu. V organi
zaciji bodimo samo učitelji zunai istp Pa 
Smo lahko Po mili voljR v strankah v 
kulturnih in drugih društvih To Jp naše 
načelo. Bilo ie sicer že 1. 1919. in ob usta
novitvi UJU merodaino to načelo toda 
ostalo ie boli na oapiriu praksa ie pa 
hodila svoio oot. 

V načelu rešeno vprašanje ie dalo 
leta 1920. eno organizacijo. 

Zavidalo nas ie uradništvo — mi oa 
smo bili ponosni na svoie UJU 

Toda samo navdušenje ne nadome
šča dela. Iztreznjenie prihaja in posledi
ca ie. da se enotnost ruši in ie nevarnost 
razcepljenia tu. 

Strokovno organizacija mor? imeti 
na čelu Hudi ki razumeio kai ip strokov
na ideia. 

Ne tnešaimo oolitikp v stanovske or
ganizacije In tudi v tem oziru so grehi 
tu. Trkali smo na tuia vrata, na svoja 
vrata nikdar. Capljali smo za drugimi, 
efekt ie sedai tu. Pet let po zagrebški 
skupščini tožimo kako ie slabo — ker ne 
delamo PO pravilih. 

Pred petimi leti ie delalo srce in 
ustvarilo pravila. Zdai mora nastopiti 
razum. Ta nai pride do veliave. 

Po teh nekakih uvodnih razmotri
vanjih orihaia poročevalec k a'nalizi vseh 
9 točk novega programa. 

K I. točki pripominja da .mora že 
naziv oreanizaciie povedati, kai ie orga
nizacija. Že tu mora biti jasno novedano. 
da cmo neodvisni orf rtnevnp oolitike. 

Ker ie obseg sreskih učiteljskih dru
štev različen, zato ie tu boliše če dru
štva imenujemo kratkomalo učiteljska 
društva z imenom kram kier imaio svo
je sedeže. 

Okoli na<? se mora zbrati V«P iugo
slovensko učiteljstvo brez izjeme. Tu ne 
strip biti ločitve no vprah. strankah itd. 

Vsi za narod in za stan — dviga:'mo 
stan. 

Organizacija mora sodelovati pri re
šitvi vseh iavnih vprašanj. 

1. Utrjuje naj duhovno edinstvo 
vseh delov naroda. 

2. Utrjuje stanovsko disciplino in 
moralo itd. 

Enotne šole ne bomo imeli, če ne 
sodeluje v UJU učitelistvo vseh katego
rii šolstva. 

Potrebna nam ie dobra uprava in 
prenehati mora vsako eruPaci'o učitelj
stva DO strankah v organizaciji. 

II. V ustrojstvu organizaciie nai osta
neio noverieništva. katerih obseg nai te
melji na kulturnih enotah. Seveda se mo
raio prevelika noverieništva reorganizi
rati. 

Mogoča bi bila ustanovitev strokov
nih tainištev PO posameznih oblastih 

III. Vsled tega odpade III. točka. 
IV. Na vrsto prihaja vprašanie član

stva UJU. 
Z ozirom na to. da ima meščansko

šolsko učitelistvo svoio stanovsko orga
nizacijo, da imaio orofesorii svoio orga
nizaciio, bi mogel biti član UJU le osnov
nošolski učitelj. Toda potrebna nam ie 
ena organizacija vsega učitelistva države. 

Zato se glasp nekateri predlogi naj 
izpremenimo pravila UJU v toliko, da 
vstopilo v UJU ostale stanovske organi
zaciie lahko kot celote Drugi predlog 
predvideva razne odseke tretii pa pripo
roča ustanovitev Unije vseh kategorij 
učitelistva. Izvršni odbor nai izdela pri
merne predloge v to svrho. 

V. Tudi vprašanje organizaciie slu
šateljev pedagoških šol ie treba rešiti. 

VI. Upravo je treba reformrati. 
Zdai ie premalo stikov med Beogradom, 
t. j . med Glavnim odborom in med P.o
verjeništvi. Dosedanji aparat ie prevelik 
in predrag. 

Predlogi v tem oziru so. nai se 
osnuie: 

1. Direktorii. 
2. Izvršni odbor. 
3. Glavni odbor. 
4. Poverieništva. 
5. Učiteljska društva. 
Radi prevelikih izdatkov ie treba 

skrčiti Izvršni in Glavni odbor. S tem 
prihranimo mnogo. Tako bo delovanje 
organizacije boljše. 

VII. Glede volitev odborov so stav
ljeni razni predlogi. 

VIII. Kongresi nai odpadejo in če se 
že vrše. nai bodo to le manifestacije. 
Skupščine Da nai ostanejo. 

IX. Upravno leto naj traja od 1 ju
lija do 30. iuniia. 

Ako izvršimo vse te izpremembe, 
potem bo naša zgradba velika in močna. 

Disciplinirajmo članstvo. Skraini čas 
ie da se otresemo strankarskih vplivov. 
Drug drugemu orožimo roko in tako bo
mo dovršili vpliko delo v naš orospeh. 

VERIFIKACIJA MANDATOV. 
Sledilo ie looročilo v e r i f i k a c i j 

s k e g a o d b o r a , ki ie poročal, da je 
bilo verificiranih: 

Ožji sosvet in nadzorni odbor — predsedniki — delegati skupaj 
B e o g r a d : 1 7 8 3 8 9 = 1 8 9 
Zagreb: 12 38 46 = 96 
Split: 2 4 1 9 = 25 
Ljubljana: 10 28 22| = 60 
Sarajevo: — 1̂0 7 = 17 

skupno . . 387 
Samo društvi Nikšič in Užice nista 

bili odobreni, ker nista poravnali člana
rine v zmislu pravil. 

IZPREMEMBA DNEVNEGA REDA. 
Po tem poročilu ie bil odmor, po ka

terem ie tov. Š e s t a n predlagal, nai bo 
popoldne orva točka dnevnega reda vo
litev odbora. 

Soglasno sprejeto! 

REFERAT O PROSVETNI POLITIKI. 
Sledil ie referat tovariša profesorja 

S k a v i č a o prosvetni politiki. 
Omenjal ie preganianie učiteljstva. 

ki se je na Hrvatskem izpostavljalo za 
narodno in državno edinstvo. 

Predavatelj omenia razdeljenost na
roda politično in kulturno pred vojno. 

Še danes ie vprašanie eneca ali treh 
narodov diskutabel — sai ie del naroda, 
ki trdi. da smo trije in ne eno. 

Osnova UJU je bila na podlagi na
rodnega in državnega edinstva. a ni do
seglo v danih razmerah ko ni rešeno 
vprašanje enega ali treh narodov uspe
hov, ki bi iih drugače 

Da moremo doseči tudi v tem oziru 
zadovoljive uspehe, nam ie nujno potre
ben enoten šolski zakon. 

Ker ni bilo delo UJU uvaževano v 
iavnosti, zato se vprašamo kai naj na
redimo da bo niega mnenje boli uva
ževano. 

Organizaciia mora zavzeti stališče 
v vseh vorašamih iavnosti. 

Državna prosvetna politika mora 
biti enotna. 

Velike važnosti ie vprašanie učitelj
ske izobrazbe. Potrebna ie učiteliu taka 
izobrazba radiposebnega stališča, ki ga 
ima učitelj med narodom. 

Potrebno je organizovanje prosvet
nih oblasti, toda ločene na? bodo te obla
sti ort oolitičnp irorave 

Tudi narod nai tu nove kai hoče. kaj 
rabi. 

Vpliv političnih strank ie tu škodljiv. 
Stalnost v organizaciji šolstva v 

nadzorovanju in upravi šole. to je kardi
nalna zahteva naša. 

Tudi stalnost položaia učiteljstva ie 
potrebna. 

Toda v dosego tega cilja nam le.po" 
treben primeren takt. 

Ce bo šolska politiko zadovolievala 
ves narod potem bn uspeh oooolen 

Dosedaj smo trpeli, ker nismo še 
tako duhovno uiedinieni. da bi mogli 
enotno postopati. 

V začetku ie govornika motil nemir 
nezadovolinežev. ki so hoteli ostrih iz
jav o preganjanju — toda ob koncu je 
vsa dvorana molčala in gotovo pritrdila 
predsedniku ki se mu ie zahvalil za lepo 
poročilo. Proseč tovariše naj bodo stvar
ni v eventualni debati, ie prešel k nadalj
nji točki dnevnega reda. 

Anton Mervič. 



SESTANEK SLOVENSKE DELEGACIJE 
Z REFERENTOM P. FLERETOM ČLA

NOM IZVRŠNEGA ODBORA. 
V svrho medsebojnega sporazumne

ga delovanja je uporabil pov. A n d r e j 
S k u 1 i priliko in ie sklical v ponedeljek 
opoldan sestanek v »Imperialu«. kier naj 
bi se predvsem navzoči člani ožiega so
sveta in navzoči delegati sporazumeli z 
referentom min. prosv. tov. P a v l o m 
¥ 1 e r e t o m , kot članom Izvršnega od
bora UJU za sporazumno bodoče delo
vartie in enotno postopanje. 

V prijateljskem razgovoru so se ob
ravnavala posamezna organizačna vpra
šanja in so se objasnili medsebojni od
nošaji. 

Poleg teh vprašani so se delegatom 
tudi pojasnile nekatere zadeve, ki zade
vajo potek kongresa in skupščine 

Na tem sestanku sta se tudi dolo
čila kot zastopnika liublianskega pover
jeništva na sestanku za sestavo liste 
Glavnega odbora pov. A n d r e i S k u I J 
in urednik I v a n D i m n i k . 

Obvestilo se ie tudi delegate o po
setu. ki ga bo imelo ljubljansko ooverje
ništvo pri ministru g. Iv. P u c l j u ter 
so se nominirali v deoutaciio člani ožje
ga sosveta pov. A n d r e i S k u 1 j . pod
predsednik A n t o n H,r e n . urednik 
I v a n D i m n i k in L j u d. M u s e k . 

SESTANEK ZA SESTAVO LISTE NO
VEGA GLAVNEGA ODBORA. 

Na iniciativo zagrebškega poverje
ništva se ie vršil v ponedeljek opoldne 
sestanek v hotelu »Imperial« v svrho 
dogovora za sestavo enotne in spora
zumne liste za Glavni odbor UJU. 

Tega sestanka so se udeležili za
stopniki vseh ooverjeništev. Kot zastop
nika liublianskega poverjeništva .sta bila 
nominirana na oredsestanku nov. tov. 
A n d r e i S k u 1 j in urednik I v a n 
D i m n ik. 

Sestanek vseh zastopnikov ooverje
ništev ie pokazal, da ie teza strogo ne
strankarske stanovske organizacije pro
drla tudi v drugih poverieništvih. 

Pov. A n d r e i S k u 1 i je oovdarjal, 
da mora ieniati izbiranie kandidatov v 
Izvršni odbor oo strankarski opredelje
nosti in moramo v Izvršni in Glavni od
bor izbrati svoie najboljše liudi. ki bodo 
dali garancijo za nestrankarski pravec 
stanovske politike v organizaciji. 

To so vsi tudi odobravali in enako 
stališče so povdariali tudi drugi govor
niki na tem sestanku. 

Pri sestavi liste ie pov. A n d r e j 
S k u i i iznesel v imenu liublianskega 
poverieništva kandidat, listo, ki ie bila 
sprejeta na pokrajinski skupščini v Ce
lju, katero so navzoči brez ugovora 
sprejeli. 

VOLITVE NOVEGA GLAVNEGA 
ODBORA UJU. 

Ko je popoldne podpredsednik gnsp. 
V l a d a P e t r o v i č otvoril skupščino. 
je povdaril. da ie bil dopoldne sprejet 
predlog ljubljanskega poverieništva. naj 
se volitve izvrše kot prva točka dnev
nega reda popoldanskega zasedanja. Vsi 
zborovalci so ponovno pritrdili temu 
predlogu. 

G. V l a d a P e t r o v i č ie povda
ril da ie treba v Izvršni in Glavni odbor 
izbrati osebnosti ki bodo dale Udruže
niu garancijo za uspešno delo in osebe, 
ki bodo dale garanciio za izvedbo smeri 

stanovske politike, ki io ie označila 
skupščina. Treba ie. da se pritegne vse 
skupine na to bazo in da izgine iz Udru
ženja vsaka partizanska smer ter se iz
vaja stroga stanovska politika na novi 
bazi. Omenjal je. da se ie vršil v to svr
ho že predsestanek. ki ie sestavil listo, 
kutero prečita. 

Vnela se ie debata za iznremembo 
liste, in sicer so zahtevale učiteljice več
jega zastopstva, skupina somišljenikov 
tov. M i 1 u t i n a S t a n k o v i č a je pa 
zahtevala, da pride tudi on v odbor. 

Vsem zahtevam se ie ugodilo in je 
bila nato sprejeta lista, na podlagi kate
re se ie Glavni odbor na večerni seji 
sledeče konstituiral: 

P r e d s e d n i k U J U ie g. Vlada K. 
Petrovič. 

P o d p r e d s e d n i c a je gdč. Jeli
sava Vavra. 

P o d p r e d s e d n i k I z v r š b e « ! a 
0 db o r a ie g. Tihomir Kostič. 

T a j n i k ie g. Jovan Miliievič. 
U r e cln i k » N a r o d n e P r o s v e 

te« ie g. Vujica Petkovič. 
U r e d n i k » U č i t e l j a « je g Mih. 

M. Stanojevič. 
O s t a l i č l a n i I z v r š n e g a od" 

b o r a so zz.: Pavel Flere. kot kandidat 
in zastopnik slovenskega učiteljstva, 
Stevo Tintor. kot kandidat in zastopnik 
hrvatskega učiteljstva. Milutin Stanko
vič. Pero Vuksanovič. Danilo Djordje
vič. Mata P. Ljujič. Anta Mladenovič. 

N a m e s t n i k i I z v r š n e g a od
b o r a : Dušan Milutinovič. Petar Diako
vič. Rada* Vujič in Sava Milosavljevič 

K o t č l a n i G l a v n e g a o d b o 
r a so bili še izvoljeni: 

Za S1 o v e n i i o: zz Anton Gnus, 
Anton Hren. Josip Lapaine in Ivan Dim
nik (kot namestnik). 

Za S r b i i o . Č r n o g o r o in 
V o j v o d i h o: gg. Milan Smiljanič, 
Dioka Petrovič Todor Dimitriievič 

Za D a l m a c i j o : gg. Krešimir 
Novak. Tanasiie Koliani Hinko Urodje
vič in Ivo Mitrovič (kot namestnik). 

Za B o s n o in H e r c e g o v i n o : 
gg. Izaija Mitrovič. Milan Sučevič. Ljuba 
Jovanovič in Gligorije Jerič (kot na
mestnik). 

Za H r v a t s k o : gospod:e• Jelisava 
Vavra. Blaž Štetič. Jovan Milojevič in 
Antonije Srnic (kot namestnik). 

Za č l a n e G l a v n e g a n a d 
z o r n e g a o d b o r a : zz. Filip Tošo
vič, Proka Damianovič. Dušan Diord.ie
vič. ga. Jela Ivanovičeva in Boža Ra
dulovič. — Namestniki Jova Jakovlje
vič in Svetozar Ivkovič. 

DEPUTACIJA PRI MINISTRU GOSP. 
PUCLJU. 

Po izvršenih volitvah ie po prejš
njem sporazumu s predsedstvom Udru
ženia odšla deputacija liublianskega po
verjeništva k ministru g. I v a n u P u c 
1 i u. da mu obrazloži novo stališče po
verjeništva. 

Poverieništvo so zastopali pov. An
d r e i S k u 1 j . pov. namestnik A n t o n 
H r e n član ožiega sosveta L j u d. 
M u s e k in urednik I v a n D i m n i ik. 

Poverjenik tov. A n d r e i S k u 1 j je 
obrazložil in povdaril g. ministru novi 
ooložai v liubhanskem poverieništvu 
UJU ki hoče stati vsem režimom enako 
obiektivno nasoroti pričakuje na enako 
obiektivnepa in strogo zakonitega posto
panja tudi obratno do učiteljstva. 

Ker se čuie. da vlada pritisk od 
strank glede gotovih personalnih izpre

memb. opozarja, da take izpremembe ki 
se izvrše zgolt iz strankarskih razlogov 
in na tej podlagi, niso niti v interesu 
strank samih, niti v interesu šolstva in 
narodne prosvete. še mani pa ie to zdru
ženo v interesu učiteljskega stanu. Zato 
ie pred takimi izpremembami resno sva
riti in ie prav svarilen zgled da stranke 
s takimi izpremembami ničesar ne pri
dobe, polpretekla doba. 

Poverieništvo in novo vodstvo, ki 
aa zastopamo bo stalo strogo na stali
šču da se imaio v«a nremeščenta stalnega 
učiteljstva izven razpisa izvršiti le spo
razumno s nrizadetimi vs? oremeščenia 
ki imeo disciplinaren značaj, le na nodla
gi predhodne disciplinarne preiskave in 
na oodlagi disciplinskega pravoreka in 
vse nadzorniškp izpremembe le na pod
lagi upotovlienib stvarnih razlogov in ne 
brez predhodnega zaslišanio prizadetih 
in nprtcvitve v/rokov, ki naj bi bili Dod
laea izpremembi 

Na to ie iznesel pov. S k u 1 i pred
loge, ki iih ie prejelo ljubljansko pover
ieništvo od članstva v zadevi snovanja 
kmetijsko nadalievalnih šol za deco od 
14—18 leta in zadevi prirejanja tečajev 
za učitelje: ki nai bi ga usposobili za ta 
pouk ter snovanie teh šol. Omenjal ie 
tudi konkretne slučaie da bi se dovo
ljevali dopusti v svrho študija te stroke. 

Gospod minister ie Obljubil, da bo 
takoi ustavil potrebne vsote za snova
nje in vzdrževanje kmetijskonadaljeval
nih šol v budžet. ki ga ie prav ta dan 
pripravljal za oddajo in enako tudi po
trebne vsotp za tečaie za izobrazbo uči
teljev za kmetijsko nadaljevalne šole. 
Enako hoče tudi napraviti posebno vlo
go na ministrstvo prosvete s strani mi
nistrstva oolieorivrede da se bodo do
voljevali učitelistvu dopusti v svrho 
kmetijskega študija. 

POROČILO »IZVEŠTAJNEGA« 
ODBORA. 

Delegati so oreieli tiskano poročilo 
o delovanju Glavnega odbora. To poro
čilo ie pretresal Izveštaini odsek 

Tiskano poročilo o delovanju Glav
nega odbora UJU oovdaria izročitev re
solucii V. glavne skupščine v Subotic' g. 
ministru prosvete. delovanje za zaščito 
stanovskih interesov: protesti proti pre
meščanjem na Hrvatskem, vloga za 15% 
povišek pri 32 letih penziie premembe 
šolskih nadzornikov, za reorganizacijo 
učiteljišč za iziednačenie preiemkov po
ročenih učiteljic, akciia za disciplinarni 
postopek po čin. zakonu, izplačilo dolžne 
razlike nov cenzus za odmero penzije, 
delovanje na reorganizaciji Udruženja. 
zakon o narodnih šolah, zveze z učitelj
skimi organizaciiami drugih slovanskih 
držav. Koviliački Učit. Dom in Jugoslov. 
Učit. Dom v Beogradu, vračilo penzij
skih fondov naš organizačni tisk seje 
in delo Izvršnega odbora, obveščanje 
članstva v personalnih zadevah, osebne 
izpremembe v Glavnem odboru in Po
verjeništvih. manifestacije. knjižnica 
Glavnega odbora: poleg tega poročila 
obsega »Izveštaj« imenik Članov Glav
nega odbora in odborov vseh ooverieni
štev in okrajnih učiteljskih društev ter 
poročila o delovaniu noverieništev. 

Iz »Izveštaia« ie razvidno, da šteje 
ooverjeništvo Beograd 6480 članov, po
verieništvo Zagreb 2040 članov, oover
jeništvo Ljubljana 2324 Članov pov. Sa
rajevo 703 člane nov. Split 897 članov. 
Skupai ima torei UJU 12.454 članov. 

»Izveštaj« obsega tudi račune in bi
lanco UJU. 

V imenu Izveštajnega odbora ie po
ročal tov. B l a g o i e R a d o j k o v i č. 
Konštatiral ie da so člani Glavnega od
bora poročilo podpisali. Niso še izpolnje
ne vse zahteve učitelistva. Nova uprava 
bo imela še mnogo dela na realizovan.iu 
učiteljskih zahtev, v prvi vrsti pri šol
skem zakonu. V nekaterih pogledih je 
Glavni odbor premalo storil in se ie pre
malo energično zavzel, posebno glede 
oreganiania učitelistva v drugi vrsti ie 
treba povzdigniti v tem nogledu stanov
ski tisk. treba ie večie oažme. da dobi
mo dobre šolske nadzornike, energič
neie se ie treba zavzeti za izplačilo 
razlik. 

Podpredsednik g. V l a d a P e t r o 
v i č povdaria. da se mu zdi umestna kri
tika tov. R a d o i k o v i č a. Po tej kon
stataciji se ie poročilo o delovanju Udru
ženia brez debate odobrilo. 

DEBATA O IZPREMEMBI PRAVIL. 
V imenu odseka za izpremembo pra

vil ie poročal g. L j u i o K r a j a č i č . ki 
ie orečital predlog da se reviziia pravil 
odloži na bodočo skupščino, med tem se 
pa referat g. S k a l e prevede in raz
množi ter odpošlje vsem poverieništvom, 
da se na oodlagi teh smernic sestavi na
črt novih pravil, ki iih pred glavno skup
ščino obravnavajo vsa poverieništva. 

Predlog ie bil spreiet po daljši de
bati v katero so posegli ze.: U z e l a c , 
M i l a n P r o t i č . N e d e l j k o L a z a 
r e v i č . D a n i l o M i l a n o v i č . D ju
r o L o g o m e r a c ž i v o j i n o v i c in 
S k a l a . 

Ta debata ie iasno pokazala, da želi 
učitelistvo od vsega partizanstva popol
noma očiščeno organizaciio ki bo strogo 
stanovska in strokovna. VP<? referat .g. 
S k a l e ie bil že v tei smeri izdelan, še 
ostreie pa ie to zahtevo začrtala in po
vdarila debata. 

V tei debati ie bilo jasno videti, da 
so temeline teze ki iih ie soreJelo slo
vensko učiteljstvo v Cehu globoko uko
reninjene v naiširših plasteh učiteljstva 
in da se učitelistvo odločno izreka za 
strogo nestrankarsko stanovsko politiko 
in za stanovsko edinstvo vsega učiteli
stva v državi. 

DEBATA O PROSVETNI POLITIKI. 
Najzanimivejša ie bila debata o pro

svetni politiki, ki 'p bila naravnost zma
goslavna za deklaracijo slovenskega uči" 
telistva in niene teze. ki so bile sioreiete 
v Celju. 

Kakor bi vrelo iz govornikov, tako 
so orikipevale misli deklaraciie dm°a za 
drugo ori enem kakor pri drugem go
vorniku, vedno boli v izraziti obliki, iz
zvenevale so iz temperamentnih govorov 
učiteljstva iz Južne Srbije Bosne Herce
govine. Dalmaciie in Hrvatske. 

Kmalu ie bilo videti, da smo si edini 
in smo istih misli tudi glede oreokreta. 
ki se mora izvršiti v naši organizaciji. 

Slovenskim delegatom deklaracije ni 
bilo treba niti iznašati niti zagovarjati, 
sai so io iznašali drugi in zagovarjali 
boli odločno, kakor so io zagovarjali do
sedanji meni najvnetetši zagovorniki 

Srbsko učiteljstvo ie bilo še radikal
neip od slovenskega ter ie zahtevalo že 
na svoji pokrajinski skupščini popolno 
sindikalno osnovo za reorganizacijo 
Udruženja in tudi na ookraiinski skup
ščini hrvatskega učitelistva v Zemunu se 



je videlo spoznanje, da na tei osnovi ne 
pridemo do cilia in pripoznavati so se 
pričele teze popolnega stanovskega edin
stva v svrho obrambe skupnih interesov. 

2e referat z. S k a v i č a ie bil znat
na poteza umika in priprava za bazo 
popolnega stanovskega edinstva učitelj
skega stanu. Na kongresu samem sta bi
la oba incidenta javna manifestacija za 
popolno stanovsko edinstvo in nestran
karsko obrambo učiteljskih stanovskih 
interesov. Pod vtisom hrvatske pokra
jinske skupščine v Zemunu in pod vtisom 
enodušnega izraza novega oravca sta
novske politike organizacije, ki ie bil vi
den na kongresu, ie potekel tudi referat 
g. S k a v i č a . brez ofenzive proti novi 
smeri in brez obrambe starih tradicij in 
gesel, proti katerim ie vel veter ves čas 
kongresa in ves čas na skupščini. 

V imenu odseka ie iznesel resolucije 
o prosvetni politiki g. Ž i k a R a d o 
s a v 1 i e v i č . ki zahteva enotni šolski 
zakon pri katerega izdelavi mora sode
lovati tudi naša organizacija. Odločno 
mora biti zaščitena učiteliska stalnost. 

Lahko trdimo, da pravi izraz mišlje
nja nčtelistva oa ni bil referat e. Skaviča 
in ne iznešena resolucija temveč ip bil 
pravi izra7 mišlenja večine učiteljstva 
viden v debati in v izražanju mišljenja ki 
so ga iznašali delegati vseh pokrajin v 
debati. Posebno učitelji iz južnih delov 
Srbiie so neizprosno in zelo radikalno 
iznašali in zastopali temeljne ideje sta
novske politike kakor iih zastopa dekla
racija slovenskega učiteljstva. 

V debato so posegli zz. A r a n i c k i, 
S t o j i 1 o v ič , V u k>s a n o v i č . S i m a 
S i m i č . V i t o r o v i č . Č e d a M T o
d o r o v i č . D u š a n Š e s t a n J u r a j 
M r a v i n a c , N e d e l j k o L a z a r e 
v i č in ga. N a t a l i i a L a z a r e v i č . 

Posebno v toplih besedah in vehe
mentno ie zagovarjal strogi nestrankar
ski oravec stanovske politike v organi
zaciji zastopnik sarajevskega poverjeni
štva g. N e d e l j k o L a z a r e v i č . 

Tov. D u š a n Š e s t a n ie med svo
iim govorom nrečital tudi celisko dekla
racijo v srbohrvatskem prevodu. 

Voditeb opozicionalnega učiteljstva 
v beograjskem /poverjeništvu delegat g. 
V i t o r o v i č ie v ostrih besedah obso
dil cepljenje učiteljskih vrst na podlagi 
vsiljenih nestanovskih gesel v stanovske 
programe kakor se to vrši z zlorabo na
rodnega edinstva ki ip le sredstvo za 
delitev učiteljstva v državotvorno in an
tidržavno. v zveličavno in separatistično. 

Debata o prosvetni politiki ie bila 
najsvetleiša točka vsega kongresa in 
skupščine, v niei ie oadla odločitev o 
smeri stanovske politike ki jo želi 
ogromni del učiteljstva iz vse države, z 
nio ie zmagala tudi celiska deklaraciia 
brez glasovanja na državnem torišču 
v učitel.iskem parlamentu. 

PREDLOGI IN NASVETI. 
G. B 1 a g o i e R i s t i č ie čital nato 

še došle predloge, ki so bili predloženi 
skupščini potom Izvršnega odbora. 

Iz področia ljubljanskega poverjeni
štva sta došla dva predloga. 

Sprejet ie bil predlog ožjega sosve
ta oov Liubliana, da nai s.e sestajajo 
redno vsak drugi mesec vsi poverjeniki 
ter predsednik in tainik UJU iz Beogra

da v najprikladnejšem središču med 
vsemi poverieništvi na seje. na katerih 
se bodo utrdili medsebojni osebni stiki 
med poverieništvi in centralo ter se bo_
do spoznavale medseboino prilike v po
sameznih poverieništvih. Na teh sejah 
se bo razpravljalo o ooložaiu in potreb
nih enotnih korakih ki iih imaio izvesti 
posamezna poverieništva in Izvršni od
bor v interesu učiteljskega stanu in po
vzdige naše stroke. 

Drugi predlog ie doposlal kot pro
test proti celjski pokrajinski skupščini 
ljubljanskega poverjeništva Izvršnemu 
odboru neki akcijski odbor, obstoječ iz 
gg. I v a n a Š m a i d k a A n t o n a LI
k o ž a r j a . A n t o n a G i e r m e k a , 
R u d o l f a D o s t\a 1 a . L u k e J e l e n 
c a . R u d o l f a K n e z a in P a v l a 
P 1 e s n i č a r j a. Ta predlog ie Izvršni 
odbor že pred skupščino sam odklonil, 
ker ne pripozna kot osnove Udruženja 
nikakih akcijskih odborov in ie došel 
predlog na Izvršni odbor popolnoma ne
legalnim potom. 

Osvoieni so bili še razni drugi pred
logi, ki iih priobčimo oosebe. 

Po izčrpanem dnevnem redu ie za
ključil predsednik g P e r o V u k s a n o 
v i č s posebnim nagovorom skupščino. 

KAJ PIŠE »NARODNA PROSVETA« O 
PREOKRETU v UJU? 

»Narodna Prosveta« prinaša izpod 
peresa bivšega urednika »Narodne Pro
svete« tov. S t. S t a n i č i ca uvodni 
članek pod naslovom »Rezultati kongre
sa«, kier piše sledeče: 

»Kongres in skupščina sta izvršila 
tudi izvolitev nove uprave UJU. Nepre
kinjena zahteva vsega učitelistva. da se 
iz Udruženja odstrani partijska politika, 
ie dala kot rezultat koalirano listo nove 
uprave UJU. 

In kot poroštvo za bolišo bodočnost 
organizaciie. kot željo vsega učiteljstva 
in neodložljivo potrebo — so ob priliki 
konstituiranja vse tri glavne grupe pov. 
v UJU podale preko svoiih govornikov 
svečane izjave da z vstopom v upravo 
UJU odpravljajo iz sebe vsako stran
karsko politično tendenco otresajo s se
be partizanski prah in prehajam v upra
vo UJU. da služijo učitelistvu izključno 
kot prosvetni in stanovski delavci, brez 
ozira na stranke. 

Te iziave daieio novo nado za bolj
šo bodočnost našega Udruženja. za krep
kejše in složneiše delo v upravi in če se 
bo na temeliu teh iziav vodilo našo or
ganizacijo samo oo prosvetnih in sta
novskih ootih udano in nesebično, se bo 
našla vez, da bo VSP naše učitelistvo pno" 
dušno in složno. V 

Po svoji mnogobrojni udeležbi ie 
bilo vidno živo zanimanje za skupno 
delo in cilie ter ie bil doprinešen dokaz, 
kako velika ie liubezen in neomajna je 
vera v naše stanovsko edinstvo in našo 
stanovsko za.iednico.« 

KAJ PRAVI O POTREBI NOVEGA 
PREOKRETA HRVATSKI PEDAGOG 

DR. J. TURIČ 
On piše v »Narodni Prosveti«: »Ako 

učiteUe prevladalo na kongresu politični, 
strankarski plemenski in konfesionalm 
interesi in afekti, ie to dokaz da nimamo 

učiteljev, ki so samostojni in svobodni 
duhovi ter ne moreio biti niti vzgojitelji 
takih duhov. Isto in enako zlo je. ako 
učitelji robujeio Srbstvu. Hrvatstvu Ju
goslovenstvu komunistični, socialistični 
ali klerikalistični »religiji« in vrsti te alj 
one stranke. Učitelj', ki robuje.ie fanati
ziran: učitelj, ki ie fanatiziran ta ie poln 
strasti: učitelj, ki ie poln strasti, ta ne 
more dvigniti mladine višie od sebe. A 
to .ie naša dolžnost! 

Stvorimo stanovsko organizaciio. ki 
bo preprečila poedincem. da bi služili 
strankam in ne šoli.« 

SEJA GLAVNEGA ODBORA. 
Takoi PO skupščini se ie sestal novi 

Glavni odbor na sejo v svrho konstitu
iranja. 

Na tei seii so poverjeniki posamez
nih poverieništev podali svoie oficijelne 
iziave. v katerih so vsi brez izjeme na
glašali. da se hočeio izogniti vsakih par
tiiskih ozirov in vplivov in hočeio zasto
pati v Glavnem odboru strogo novo 
smer, ki bo donesla učiteljstvu večjih 
uspehov, na tei podlagi nai se izvrši tudi 
konstituiranie novega odbora 

Izbrani so bili funkcionarji, kakor 
so soredai označeni. 

Po konstituiraniu ie Povzel besedo 
bivši predsednik UJU gosp. M i 1 u t i n 
S t a n k o v i č . ki ie naglasil. da ie le 
slučajno prišel zopet v Glavni odbor. 
Pripoznal ie potreške. ki so se dogodile. 

ko ie še on bil na vodilnrh mestih Udru
ženia. a s tem oripoznaniem nai bo tudi 
vse pozabljeno kar ie bilo. Sezimo si 
zopet prijateljsko v roke in deluimo na 
novih osnovah, brez partijskih primesi, 
kakor se ie to povdarjalo na kongresu 
in skupščini in kar bo edino v blagor 
učiteljskega stanu in narodne prosvete 
za kar hočemo složno vsi delovati v 
Glavnem odboru. 

Njegova iziava ie bila toplo pozdrav
ljena od vseh. 

BANKET V »'IMPERIALU«. 
Zvečer ie bil banket V hotelu »Impe

rial«. katerega se pa zastopniki ljubljan
skega poverieništva niso mogli udeležiti, 
ker so odhaiali 7. večernim vlakom in ie 
silno neurje, ki ie nastalo tik oo skup
ščini, preprečilo udeležbo še onim. ki so 
se ga prvotno namenili udeležiti v ime
nu tega poverieništva. 

Ivan Dimnik. 


